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ACTA DE LA 27ena ASSEMBLEA GENERAL DE LA FEDERACIÓ DE MUNICIPIS DE CATALUNYA, 
CELEBRADA EL DIA 8 DE JULIOL  DE 2016, A LA SEU DE L’ENTITAT 

S’inicia la programació prevista de la 27ena Assemblea General de la Federació de Municipis de Catalunya, 
amb l’acte d’obertura quan són les 13.15h. Són presents els electes locals associats a l’entitat que s’han 
acreditat i que després es diran, els representants institucionals invitats i els assistents invitats. A la Mesa de 
l’Assemblea ocupen el seu lloc la vicepresidenta i alcaldessa de Montcada i Reixac, Sra. Laura Campos i els 
vicepresidents Sr. Josep Salom, alcalde de Tona, Sr. Antoni Masana, alcalde de Vacarisses; la Sra. Lluïsa 
Moret, alcaldessa de Sant Boi de Llobregat com a Secretària de la Mesa; el Sr. Juan Ignacio Soto Valle, 
Secretari General de l’entitat i el President Federació de Municipis de Catalunya i Alcalde de Pineda de Mar, 
Sr. Xavier Amor i Martín.  

A l’Assemblea General del cens total d’inscrits acreditats davant la Secretaria General i del qual s’ha donat 
compte al Comitè Executiu és de 104 inscrits, que representen 527 vots, i consten com a presents un total 
de 85 assistents que representen un total de 428 vots. 

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ 

Xavier Amor, President de l’FMC 

Bon dia a tothom. Primer de tot donar-vos la benvinguda a tots i totes a la 27ena Assemblea General de la 
Federació de Municipis de Catalunya. També donar-vos les gràcies per assistir perquè sé quina és la 
dificultat d’aquest mes per quadrar les agendes perquè sembla que el mes de juliol s’acabi tot. A la cadira us 
heu trobat diferent documentació. Una és el Codi de Règim Local que estem repartint per tots els 
ajuntaments i que és un document molt valorat pels tècnics, secretaris, interventors, tresorers i advocats dels 
diferents ajuntaments. De fet, inicialment hem fet una tirada però ja estem rebent més peticions, també 
d’altres administracions que no són els ajuntaments . Vam fer el lliurament al CSITAL, a l’AMB i també s’està 
fent la distribució als ajuntaments, però també volíem que vosaltres tinguéssiu un exemplar, a part dels que 
arribaran al vostre ajuntament. I l’altre document és la documentació ordenada d’aquesta Assemblea, perquè 
a part jo crec també que fer-ho en aquest format ens permet ordenar-ho a les nostres llibreries dels nostres 
despatxos . A més, aquesta documentació la teniu a la vostra disposició a la web de la Federació. Una 
darrera cosa abans d’entrar en la formalitat de l’Assemblea, dir-vos que hem triat aquesta hora de la una del 
migdia per intentar que anés bé a tothom i també perquè al finalitzar hi ha previst un pica pica a peu dret –
que no podem fer aquí a la Federació per manca d’espai- però ho hem previst a l’Hotel Colón, que es troba 
creuant la Plaça de la Catedral, i per tant, quan acabem podrem anar cap allà directament per picar alguna 
cosa. No m’allargo més en aquestes paraules de benvinguda i passo la paraula al Secretari General per 
explicar algunes dades d’aquesta Assemblea i del funcionament de la mateixa. 

1. Aprovació de l’ordre del dia, aprovació del reglament i elecció de la Mesa 

Juan Ignacio Soto Valle, Secretari General 

Bon dia a tothom. El que farem serà aprovar el marc en el qual es desenvoluparà aquest acte, és a dir, el 
Reglament de l’Assemblea, la proposta d’ordre del dia i la composició de la Mesa. La Mesa de l’Assemblea 
proposada pel Comitè Executiu en formen part els vicepresidents –que són els portaveus dels grups que 
conformen l’òrgan de govern de la Federació – i farà de Secretària de la Mesa l’alcaldessa de Sant Boi de 
Llobregat, Lluïsa Moret i Sabidó. Per tant, d’acord amb les previsions de la convocatòria i l’ordre del dia que 
teniu a l’abast des del començament amb la tramesa de la documentació i també en el portal de la web de la 
Federació, l’ordre del dia seria: Aprovació de l’ordre del dia, aprovació del reglament i elecció de la Mesa;  
Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària del 23 d’octubre de 2015; Pressupost de l’entitat 
corresponent a l’exercici 2016.; Comptes anuals corresponents a l’exercici econòmic de 2015 formulats i 
elevats a l’Assemblea General pel Comitè Executiu del 13 de juny de 2016, que han estat degudament 
auditats amb la carta de recomanacions dels auditors que també teniu tots a l’abast des del moment de la 
tramesa de la documentació; Memòria d’activitats i de gestió de l’entitat corresponent a l’any 2015, que 
també la teniu insertada en aquesta documentació que teniu i també al portal web i, finalment, torn obert de 
paraules. 
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Ara s’haurien de votar aquests punts de l’ordre del dia dels quals he donat lectura amb el mecanisme de 
votació que el President tot seguit explicarà. Gràcies. 

Xavier Amor, President de l’FMC 

Diem explicar el mecanisme de votació perquè el tenim sempre molt clar però mai l’hem posat en marxa com 
tocaria. A la documentació que teniu hi ha un sobre amb els vots i els vots delegats en algun alcalde o 
alcaldessa. Teniu en aquest sobre la possibilitat –si ho demanéssiu- si algun punt s’hagués de votar en vot 
secret, teniu la papereta per poder-ho fer. Si no, la votació que proposem és a mà alçada. En cada sobre 
teniu 4 paperetes de diferents colors: la verda que correspon al vot del sí; vermella el vot del no; en blau 
claret l’abstenció i en blanc, el vot blanc. A cada punt direm “comença la votació “ i llavors cadascú aixecarà 
el color que vulgui. Ho expliquem perquè d’altres vegades havíem dit “vots a favor, vots en contra....” i ens 
havíem fet una mica d’embolic. És a dir, una única votació i tothom aixeca la papereta que vol i així ho farem 
durant tota l’Assemblea. Per tant, el primer punt que és Aprovació de l’ordre del dia, del reglament i elecció 
de la Mesa. Comencem la votació.  

Resultat de la votació: Per unanimitat queda aprovat l’ordre del dia, el reglament i l’elecció de la Mesa. 

2. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària del 23 d’octubre de 2015 

La darrera Assemblea General va ser la sessió que vam fer al Saló del Tinell, que és la de constitució i 
començament de mandat de l’entitat. Aquesta la fem a casa perquè hem d’aprovar punts més interns. Algun 
comentari a fer sobre aquest punt de l’acta? Doncs si no hi ha cap comentari tornem a fer la votació.  

Resultat de la votació: Per majoria de vots a favor, amb una abstenció, queda aprovada l’acta del 23 
d’octubre de 2015. 

3. Pressupost de l’entitat corresponent a l’exercici 2016. Aprovació si escau 

“L’article 25 dels Estatuts de l’entitat atribueixen la competència per aprovar el Pressupost a l’Assemblea 
General. D’acord amb això, s’ha elaborat el pressupost general de l’entitat de l’any 2016 de conformitat amb 
l’estructura i recomanacions tècniques proposades pel Consell del Col·legis de Secretaris, Interventors i 
Tresorers de l’Administració local de Catalunya, segons el conveni formalitzat amb aquesta entitat en data 1 
de setembre de 2014. 

D’acord amb la nova estructura pressupostària i de comptabilitat seguida per a la confecció del Pressupost, 
l’activitat econòmica i financera de la Federació de Municipis de Catalunya es registra a través del Pla 
General Comptable (PGC) de forma que permetrà fer el seguiment de l’execució pressupostària de forma 
instantània i automàtica, a partir de la comptabilitat, sense que calgui realitzar cap càlcul addicional de 
conversió. Així, la nova estructura pressupostària de l’FMC permetrà un seguiment i avaluació permanent de 
tota l’activitat econòmica financera durant l’exercici i facilitarà una major informació i, si s’escau, l’adopció de 
les mesures correctores que siguin necessàries; tot això a partir de la informació proporcionada per la 
comptabilitat i dels indicadors d’activitat associats als objectius. 

El resum del pressupost d’ingressos i despeses el conforma el següent quadre: 

  

ACTIVITAT 1 

FORMACIÓ I 

ACTIVITATS 

ASSISTENCIALS 

ACTIVITAT 2 

COMUNICACIÓ I 

PROJECCIÓ 

INSTITUCIONAL 

ACTIVITAT 3 

SERVEIS 

GENERALS I 

SUPORT LOCAL TOTAL 

ESTAT D'INGRESSOS. Compte PGC     

Quotes ens associats 0,00 0,00 1.542.604,75 1.542.604,75 

Aportacions 0,00 0,00 300.000,00 300.000,00 

Subvencions oficials a l'activitat 131.675,00 0,00 0,00 131.675,00 

Altres ingressos accessoris i altres de gestió corrent 94.000,00 50.000,00 0,00 144.000,00 

Ingressos financers 0,00 0,00 3.500,00 3.500,00 

Ingressos excepcionals 0,00 0,00 2.000,00 2.000,00 

TOTAL INGRESSOS 225.675,00 50.000,00 1.848.104,75 2.123.779,75 
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 ESTAT DE DESPESES. Compte PGC     

Despeses de personal 44.256,12 59.716,42 835.908,08 939.880,62 

Formació, Jornades 267.422,90 0,00 0,00 292.422,90 

Aportacions a entitats 0,00 0,00 216.052,00 216.052,00 

Despeses de la Seu Social 0,00 0,00 194.000,00 194.000,00 

Despeses de funcionament 0,00 28.000,00 112.830,81 140.830,81 

Serveis externs 40.000,00 0,00 77.000,00 117.000,00 

Publicacions 0,00 84.000,00 0,00 84.000,00 

Desplaçaments i altres de representació 0,00 0,00 46.000,00 46.000,00 

Altres despeses 1.000,00 0,00 285.545,33 286.545,33 

TOTAL DESPESES 352.679,02 171.716,42 1.767.336,22 2.316.731,66 

BENEFICI (+) /PÈRDUA (-) PRESSUPOST ECONÒMIC -127.004,02 -121.716,42 80.768,53 -192.951,91 

INVERSIONS. Compte PGC     

Inversions 0,00 0,00 17.000,00 17.000,00 

ELIMINACIÓ DESPESES NO FINANCERES: DOTACIÓ 

AMORTITZACIÓ 0,00 0,00 -20.154,62 -20.154,62 

SUPERÀVIT (+) / DÈFICIT (-) PRESSUPOST FINANCER -127.004,02 -121.716,42 83.923,15 -189.797,29 

Quadre 1 

A més de la nova estructura pressupostària, són destacables les limitacions en la despesa, seguint un criteri 
d’austeritat. En aquest aspecte, el document pressupostari integra les Normes generals de funcionament i 
control de l’entitat aprovades pel Comitè Executiu en data 16 de desembre de 2014, amb la modificació 
introduïda per acord del Comitè Executiu de 13 de juny de 2016 relativa al procediment d’aprovació del 
padró de quotes dels associats que, juntament amb les Instruccions de contractació aprovades pel Comitè 
Executiu en data 28 d’octubre de 2014 introdueixen un marc regulador que pretén facilitar la transparència i 
el control de l’activitat de l’entitat d’acord amb els compromisos de nova governança de l’FMC. 

 

 

Quadre 2 

 

El Consell de CSITAL de Catalunya ha emès un informe tècnic favorable en relació a l’adequació de 
l’estructura tècnica i comptable d’aquest pressupost a la normativa d’aplicació, les conclusions del qual és 
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del tenor literal següent: “A la vista de tot el que s’ha exposat, es pot concloure que la Proposta de 
Pressupost per a l’exercici 2016 elaborada per la Secretaria General de l’FMC que s’haurà de presentar al 
Comitè Executiu per a que l’elevi a l’Assemblea per a la seva aprovació, d’acord amb els Estatuts de l’entitat 
i amb els articles 2 i 3 de les Normes general de funcionament administratiu i control de l’FMC, aprovades 
pel Comitè Executiu en sessió de 16 de desembre de 2014, és coherent i consistent en la seva forma i en el 
seu contingut, que les previsions d’ingressos i de despeses estan adequadament justificades i són raonables 
d’acord amb les hipòtesi plantejades, amb els objectius formulats i amb les activitats a desenvolupar, i que 
l’FMC disposa de capacitat de finançament suficient per a finançar el dèficit pressupostari resultant, 
garantint, en tot cas, l’equilibri patrimonial de l’entitat i la seva solvència”. 

En raó de tot això, a proposta del Comitè Executiu de l’entitat, s’eleva a l’Assemblea General la següent 
proposta d’acord: 

Únic.- APROVAR el pressupost de l’exercici econòmic 2016, de conformitat amb l’Annex I que s’adjunta a la 
proposta, amb un total de 93 folis, rubricats i segellats pel Secretari General, a tots els efectes legals.” 

Xavier Amor, President de l’FMC 

Abans de passar la paraula a les persones que ens acompanyen, que com sabeu vam triar aquest proposta 
de presentació del pressupost amb les entitats que tenim algun conveni de col·laboració per a l’elaboració 
d’aquest pressupost, voldria fer algun comentari sobre el pressupost. Primer de tot que és un pressupost 
elaborat per la Secretaria General de l’entitat amb l’assessorament del CSITAL; és un pressupost de 
contenció que com veureu marca la tendència que vam iniciar l’any 2013; com a novetat, aquest pressupost 
incorpora una rebaixa de les quotes del 16%. Per primera vegada l’entitat rebaixa les seves quotes que 
havien estat congelades en els últims anys, i això s’ha fet per dos motius; el primer perquè ens ho podem 
permetre -com també veureu després en la presentació del pressupost- l’entitat està sanejada i per tant 
podem fer aquest gest; però a més és per un tema d’equiparar les quotes a les que aplica l’ACM als trams 
més alts de població, és a dir, als municipis i ciutats que tenen més població nosaltres teníem un desfase 
comparatiu amb l’ACM i dèiem que estaria bé aquest any poder equiparar-ho el màxim possible. Representa 
aquest 16% de rebaixa general de totes les quotes, per tant, veureu que l’aplicació de la quota, si s’aprova, 
veureu la rebaixa en el vostre rebut. 

És un pressupost que per aquesta rebaixa parteix precisament amb un dèficit final, és a dir, que està calculat 
que aparegui avui en la presentació que fem un dèficit, però avancem que el compromís que tenim des de 
l’executiva és que intentarem demostrar en el primer semestre, quan fem el càlcul de com va el pressupost, 
algun ajust i intentarem anar cap a l’ajust pressupostari amb esforços d’eficiència i estalvi. Cal destacar 
també una cosa perquè tinguem clara, primer l’esforç i l’agraïment com faig sempre al nostre personal; però 
també l’esforç que fem perquè hem fet una mena de comparativa del Capítol I pel que fa a les entitats 
municipalistes i la que més s’aproximaria, és a dir, som de l’Estat i de Catalunya l’entitat municipalista que 
menys personal té en plantilla  -tenim 16 persones-; la que se’ns aproparia seria l’EUDEL del País Basc que 
en té 19; i la resta tant de Catalunya com de l’Estat estant amb el doble de personal que la nostra entitat. Per 
tant, gràcies perquè això recau també en el personal. Dir-vos també que s’incorpora en tots els processos 
que anem aprovant i en pro de la transparència –que va ser un compromís que vam adquirir- la publicació 
del cens d’associats de l’entitat, que no teníem mai aprovat, i l’aprovació de les quotes. Dit això, el 
pressupost que avancem per a la seva aprovació és de 2.316.731,66 euros i ara passarem la paraula perquè 
ens expliquin els detalls. Comencem en aquest cas pel senyor Josep Abella, que és administrador tresorer 
d’administració local i tresorer de la Diputació de Barcelona. 

Sr. Josep Abella i Albinyana, Interventor-Tresorer d’Administració Local  

Bon dia a tothom. En primer lloc agrair al President i al Secretari General de la Federació aquesta invitació 
per participar en aquesta jornada. La veritat és que és una invitació més basada en l’amistat personal que no 
en el que jo els pugui aportar, perquè afortunadament, com vostès ja han sentit i hauran pogut veure, tant el 
pressupost com els comptes d’aquesta entitat són auditats, són elaborats amb col·laboració del CSITAL; és 
a dir, que hi ha un suport tècnic darrera molt important que garanteix en gran mesura que les xifres que es 
presenten a tots vostès són xifres reals i estan correctament elaborades. M’han demanat que faci una petita 
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introducció i així intentaré fer-ho. Bàsicament, del que  xifres modestes, m’agradaria una destacar que és 
una entitat sotmesa a una comptabilitat privada, a diferència de la situació que tots vostès comparteixen amb 
les seves administracions, o compartim perquè jo també hi treballo, és comptabilitat pública. En el cas de la 
Federació, tots vostès saben que està subjecte a comptabilitat privada. Amb independència si està subjecte 
a comptabilitat pública o privada, quan parlem de situació econòmica sempre ens referim al mateix; ens 
referim a quin és l’estat dels comptes, com estan, si és una situació sanejada, correcte, si hi ha endeutament 
o no, tenim superàvit o no tenim superàvit. Doncs bé, els meus companys després entraran en detall de quin 
és el pressupost que el President ha avançat, i quin va ser el tancament dels comptes del 2015. Jo em 
permetria simplement dir una cosa, i és que si malgrat que estem subjectes a comptabilitat privada i 
utilitzéssim la terminologia que potser és coneguda per tots vostès, que és la terminologia de l’administració 
local i per tant parlem d’estabilitat pressupostària, de sostenibilitat financera, de regla de la despesa, de 
romanent de tresoreria, doncs bé, podríem afirmar amb tota rotunditat que tant el tancament del 2015 com el 
pressupost del 2016 respecta i compleix tots aquests principis. Per tant, si fos el cas, que insisteixo no és 
perquè és comptabilitat privada el que s’aplica, podríem dir que la Federació de Municipis tant en el 
tancament dels comptes del 2015 com en el pressupost del 2016 va complir estabilitat pressupostària, va 
complir sostenibilitat financera, amb la doble pota d’endeutament que en el cas de la Federació no n’hi ha  i 
de període de pagament, va complir regla de la despesa i de les xifres que es deriven del tancament del 
2015, que examinaran en el punt següent, també es derivaria en aquesta  hipòtesi un romanent de tresoreria 
positiu, tenint en compte que el càlcul del saldo de dubtós cobrament està ben fet. I, per tant, és un saldo de 
tresoreria real. Per tant, i com a conclusió, simplement afirmar el que vostès poden constatar amb la 
documentació i és que la situació econòmica i financera de la Federació és una situació sanejada, que 
permet afrontar l’activitat de la pròpia Federació  en els propers anys amb tota tranquil·litat i amb la línia del 
pressupost que ha anunciat el President que malgrat que apunti un petit dèficit que ajustarà en els propers 
mesos, també cal dir que és perquè s’incorpora una dotació de saldos de dubtós cobrament –a 
l’administració no ho fem-. En el cas de la Federació sí, i crec que aquest és el motiu bàsic que genera 
aquest inicial dèficit però que en tot cas a nivell pressupostari no seria tal. Bé, res més a dir i  passo la 
paraula als meus companys que entraran en una mica més de detall pel que fa al pressupost i als comptes 
del 2015. Moltes gràcies. 

El President dóna la paraula al senyor Juan Ramón Segalés, que és interventor de l’Ajuntament de Cornellà 
de Llobregat i l’expert designat pel CSITAL per fer i per ajudar-nos en el nostre pressupost. 

Sr. Juan Ramón Segalés, interventor-tresorer d’administració local, expert designat pel CSITAL 

Bon dia a tothom. El Consell del CSITAL Catalunya em va encarregar realitzar un informe del projecte de 
pressupost de l’FMC per a l’exercici 2016 per tal de dur a terme els compromisos adquirits amb l’FMC a 
través d’una addenda al Conveni que van formalitzar les dues institucions el setembre de 2014. Fruit 
d’aquest encàrrec vaig elaborar un informe que tenia dues qualitats: havia de ser un informe tècnic sobre el 
document pressupostari i extern, és a dir, independent sobre aquest projecte de pressupost. En definitiva, el 
que se’m demanava era que fes un pronunciament sobre si el projecte aquest de pressupost s’adequava des 
dels diversos punts de vista al formal, material i substantiu. L’abast d’aquest treball que he realitzat ha estat 
el document pressupostari, el projecte de pressupost que avui se sotmet a la seva aprovació, i que està 
integrat pels estats que es van establir en el model aprovat en l’exercici 2015, també fruit de la col·laboració 
d’aquestes dues institucions, que establia que el document pressupostari es composava de quatre estats : 
un, el que era el pressupost pròpiament financer, el que tots entenem per pressupost, però que atesa –com 
s’ha dit abans- la seva naturalesa, d’associació d’àmbit de dret privat, també s’incorporava en aquesta 
informació pressupostària el compte de pèrdues i guanys provisional previst per a l’exercici; el balanç de 
situació previst en execució d’aquest pressupost a 31 de desembre de 2016 i la memòria explicativa del 
contingut del pressupost i dels objectius i activitats que s’estan perseguint. Aquest era l’abast del treball i, el 
treball dut a terme es composava de diverses actuacions: primer, comprovar el contingut del pressupost 
perquè s’adeqüés precisament a aquest model que es va establir en l’exercici  2015 i que es va recollir en 
l’article 3 de les Normes generals de funcionament administratiu i control de l’FMC, que també es van 
aprovar en el 2015; segon, verificar la uniformitat d’aquest model pressupostari i de l’estructura i contingut 
d’aquest model pressupostari en relació al de l’exercici anterior per tal de poder possibilitar la comparatibilitat 
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entre els dos exercicis; tercer, revisar la congruència de les dades contingudes, és a dir, que les dades 
comparatives que figuren en aquest document pressupostari relatives a aquest exercici 2015, que fa 
referència a les previsions pressupostàries del 2015 i 2014, que fa referència a les dades de liquidació del 
2014, fossin correctes; quart, la consistència de la informació continguda a tots els documents 
pressupostaris, és a dir, que no hi haguessin inconsistències  entre les dades que figuraven en un estat o en 
un altre estat, per tant, que tot el document fos consistent. Sobre el contingut de la memòria, és a dir que  
recollís tota la informació necessària per tal de poder verificar les estimacions realitzades en els ingressos i 
les despeses; també, que posés de manifest els objectius perseguits en l’exercici 2015 i les activitats a 
desenvolupar amb les diferents necessitats econòmiques i recursos financers per dur-les a terme. El darrer 
aspecte, que ha portat a un altre aspecte més, és la raonabilitat de les estimacions realitzades en la previsió 
d’ingressos i de despeses i, per últim, donat que tal com s’ha explicat en el projecte de pressupost que se 
sotmet a aprovació per a aquest any, dóna com a necessitat unes pèrdues per una banda i una necessitat 
de finançament per unes altres, era també revisar la capacitat financera de l’FMC per tal d’assumir aquestes 
necessitats de finançament, i per altra banda, l’impacte que sobre el patrimoni de l’entitat tindrien les 
pèrdues previstes per a aquest 2016. Fetes aquestes comprovacions, s’ha arribat a la conclusió que el 
contingut del projecte de pressupost s’ajusta al model aprovat per al 2016 i a l’article 3 de les Normes 
generals de funcionament i control administratiu perquè s’ha revisat la documentació que l’integra i 
efectivament el pressupost financer segmentat per activitats. Hi ha tres activitats en les que es detalla el 
pressupost, que són formació, comunicació i serveis generals; hi ha la comparativa amb els exercicis 2015 i 
2014; el compte de pèrdues i guanys provisional  també s’ha segmentat per activitats, igual que es va fer el 
2015, i també mostra les dades comparatives dels exercicis 2015 i 2014; el balanç de situació provisional 
també aporta xifres a 31 de desembre, aporta xifres comparatives amb la previsió que hi havia en la 
liquidació de 2015 de tancament, i amb el tancament de 2014. La memòria i els annexos a aquesta memòria 
amb informació que són les Normes de funcionament i la liquidació de 2015. L’estructura pressupostària 
també segueix la mateixa estructura que l’exercici anterior i aprovada per aquesta Federació, en el sentit de 
que presenta una doble classificació dels ingressos i les despeses en funció de la seva naturalesa que 
s’ajusta a la seva estructura i a la seva classificació al pla general de comptabilitat adaptat a les fundacions i 
a les associacions catalanes i, per altra banda, la següent classificació que mostra les finalitats perseguides 
en aquest pressupost, desglossades tal com s’ha dit abans, en tres, que són les activitats de formació, 
comunicació i serveis generals. Per tant, des d’aquest punt de vista es manté la uniformitat i, per tant, la 
comparatibilitat de dades d’un exercici amb l’altre. La congruència de dades també s’ha verificat, és a dir, les 
dades comparatives es corresponen amb els exercicis 2015 i 2014. La consistència de les dades també, és 
a dir, les dades que figures en les previsions pressupostàries del pressupost financer són les recollides 
després en els comptes de pèrdues i guanys i la seva translació al final de l’exercici 2016 en el balanç de 
situació i la seva explicació a la memòria. Per tant, totes les dades són correctes. Pel que fa al contingut de 
la memòria, aquest és complert, inclou tota la informació amb el suficient nivell de detall sobre les previsions 
d’ingressos i despeses; a més també ofereix la informació sobre les diferents activitats tant per la part de les 
despeses com els ingressos a obtenir amb aquestes activitats i també ofereix la suficient informació per 
interpretar i entendre els estats financers. Per últim i pel que fa a les anàlisi de les estimacions 
pressupostàries, d’acord amb les hipòtesi plantejades en el document pressupostari i d’acord amb els 
objectius també definits en el document pressupostari i les activitats a desenvolupar, es considera que el 
pressupost recull la totalitat d’ingressos i despeses que, per tant, no s’han omès i que la seva quantificació 
és raonable. Cal tenir en compte, com ha dit el President, que en el pressupost que es presenta per al 2016 
hi ha una reducció d’ingressos de 274.000 euros respecte al de l’exercici anterior, bàsicament motivat pel 
que ja s’ha dit també de la reducció del 16% de les quotes per l’exercici 2016 dels ens associats. Cosa que a 
la seva vegada comporta per l’altra banda una reducció de les dotacions a les provisions per insolvències 
perquè tal com estableixen les Normes de funcionament de l’FMC aquestes es calculen en un percentatge 
del 15% sobre la previsió de quotes; per tant, si baixen les quotes, baixa per la banda de la despesa la 
dotació que s’ha de fer també.  Pel que fa a ingressos, les altres modificacions rellevants és que s’ha ajustat 
a la baixa la previsió d’ingressos per part de la Generalitat de Catalunya per formació, i que s’han inclòs la 
previsió d’ingressos per la venda del Codi de Règim Local, que també s’ha esmentat. Pel que fa a la banda 
de despeses hi ha una reducció de 140.000 euros respecte a l’exercici anterior motivada essencialment per 
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dos factors contradictoris. D’una banda, hi ha increment d’1% previst en les retribucions del personal i, per 
altra banda, hi ha una reducció generalitzada de les despeses fruit d’aquestes mesures de contenció i millora 
de l’eficiència i l’eficàcia en la gestió de la Federació. Finalment, això dóna com a conseqüència unes 
necessitats de finançament de 189.000 euros, analitzada la situació financera de la Federació, aquests 
189.000 euros són perfectament assumibles, atès que el fons de maniobra, és a dir, els recursos de què 
disposa, la liquiditat de la què disposa la Federació ascendeix als 2.700.000 euros i, per tant, l’impacte de 
l’assumpció d’aquestes possibles necessitats no afectaran en res significatiu a l’equilibri pressupostari ni a 
l’equilibri patrimonial de la Federació. En definitiva, la conclusió a la què s’arriba en l’informe és que la 
proposta de pressupost que es presenta per a l’exercici 2016 és coherent i consistent en la seva forma i en 
el seu contingut; que les previsions d’ingressos i de despeses estan adequadament justificades i són 
raonables d’acord amb les hipòtesi plantejades amb els objectius formulats i amb les activitats a 
desenvolupar; i que l’FMC disposa de la capacitat de finançament suficient per a finançar el dèficit 
pressupostari resultant garantint en tot cas l’equilibri patrimonial de l’entitat i la seva solvència.  

El President dóna les gràcies per l’explicació i la feina i comenta als assistents que en el document lliurat el 
pressupost hi ha detall a detall i partida a partida, tal com s’ha comentat. També hi ha la comparativa per 
treure conclusions de la feina de la nova direcció per que fa a l’estalvi. I com s’ha dit, el dèficit que partim 
inicialment i que intentarem anar remuntant no ha de posar en perill l’entitat, ja que té estalviat 2,7 milions 
d’euros i això fa que en aquest cas puguem proposar aquesta rebaixa de quotes aquest any. 

Antoni Massana, Vicepresident de l’FMC i alcalde de Vacarisses 

Bon dia a tothom. Nosaltres manifestar que en línies generals hi podem estar d’acord però no estem d’acord 
amb l’aportació que fa la Federació de Municipis a la FEMP, aquests 210.000 euros, que pensem que es 
podrien destinar a altres coses. No caldria aquesta aportació i és per aquest motiu que ens abstindrem.  

Xavier Amor, President de l’FMC 

És una reivindicació, en aquest cas, que és reiterativa en els diferents pressupostos. Agraeixo la abstenció 
perquè ho hem parlat moltes vegades i ho hem explicat moltes vegades. La Federació de Municipis de 
Catalunya forma part de la FEMP i a diferència d’altres territoris de l’Estat, la quota que es paga a la FEMP, 
en comptes de pagar-ho cada ajuntament, la quota –amb un conveni que està signat per les dues entitats- la 
paga directament la FMC; per això, els diferents ajuntaments de Catalunya adherits a l’FMC no tenen un 
rebut de la FEMP. En aquest sentit, sempre s’ha expressat aquesta disconformitat i, en principi, s’accepta 
aquest comentari. 

Si no hi ha cap altra intervenció, passem a la votació. 

Resultat de la votació: Per majoria de vots a favor, amb 7 abstencions i 1 vot en blanc queda aprovat el 
pressupost de l’entitat per al 2016. 

4. Comptes anuals corresponents a l’exercici econòmic de 2015, formulats i elevats a l’Assemblea 
General pel Comitè Executiu del 13 de juny de 2016. Aprovació si escau 

“El Comitè Executiu de l’FMC en data 13 de juny d’enguany va adoptar el següent acord: “2. Formulació dels 
comptes anuals de l’entitat corresponents a l’exercici 2015. L’article 33.j) del Estatuts de la Federació de 
Municipis de Catalunya atribueix al Comitè Executiu l’elaboració del pressupost i dels comptes anuals. En 
execució d’aquesta previsió estatutària han estat preparats els comptes anuals corresponents a l’exercici 
econòmic de 2015 per la Secretaria General i aquesta Presidència.  

Aquests comptes anuals han estat degudament auditats d’acord amb l’informe d’auditoria independent, 
comptes anuals i informe de gestió de l’exercici finalitzat a 31 de desembre de 2015, que obra a l’expedient i 
que s’integra en aquesta proposta a tots els efectes legals.  

En virtut de tot això, aquesta presidència eleva al Comitè Executiu la següent proposta d’acord: 

Únic.- APROVAR la formulació del Comptes Anuals corresponents a l’exercici de 2015 elaborats que en 
compliment del que preveu l’article 25 dels Estatuts de l’FMC hauran de ser sotmesos a l’aprovació de 



 

8 

l’Assemblea General, conforme als documents que degudament diligenciats per la Secretaria General estan 
annexats a la proposta i que s’integren en aquest acord a tots els efectes legals.”  

De conformitat amb el que estableix l’article 25 des Estatuts vigents de l’FMC procedeix sotmetre aquest 
acord a l’aprovació de l’Assemblea General tot i significant que el contingut de l’informe d’auditoria no revela 
cap incidència rellevant i que la Carta de Recomanacions indica que les incidències que han estat objecte 
d’observació o bé han estat subsanades en el moment d’emissió o bé estan en tràmit de subsanació. La 
documentació comprensiva del compte, l’auditoria sencera, la carta de recomanacions i l’acta de la sessió 
del Comitè Executiu en aquesta part amb les deliberacions i votació estan disponibles des del moment de la 
formulació del compte al portal de transparència de la pàgina web de l’FMC www.fmc.cat 

En virtut de tot això, es proposa a l’Assemblea General l’aprovació del següent acord: 

PRIMER.-Ratificar l’acord del Comitè Executiu de data 13 de juny de 2016 i, en conseqüència, aprovar els 
comptes anuals de l’entitat corresponents a l’exercici 2015, degudament auditats, de conformitat i als efectes 
previstos als articles 25 i concordants dels Estatuts vigents de l’FMC, conforme als documents que 
s’annexen en aquesta proposta i s’integra en aquest acord a tots els efectes legals mitjançant diligència de la 
Secretaria General. 

SEGON.- Facultar el Secretari General perquè emeti els documents tipus i/o formularis corresponents a la 
tramitació dels comptes aprovats davant dels registres públics corresponents.” 

Xavier Amor, President de l’FMC 

Abans de passar la paraula al Secretari General, que també donarà una altra paraula; simplement comentar 
que vam iniciar també la nova direcció un camí de compromisos envers la transparència i el compliment de 
la normativa, com no pot ser d’una altra manera, el 2014 vam posar en marxa el Portal de la Transparència 
on teniu tota la documentació que avui estem parlant i més. En el 2015 vam aprovar el Programa de 
Compliance –som l’única entitat municipalista que té aprovat aquest Programa- i, en aquest sentit, per al 
compliment d’aquest Programa, es va nomenar el Secretari General. 

Juan Ignacio Soto Valle, Secretari General 

He de recordar que en aquests moments tenim acreditada l’assistència de 85 associats presents que 
representen 428 vots. Com ha dit el President, vam encarregar auditories de compliment, és a dir, per 
contrastar que l’activitat s’adequa als procediments legals i cada any també realitzem  en aquest cas el que 
serien auditories financeres. A més a més, demanem als auditors l’emissió d’una carta de recomanacions 
per si hi ha aspectes a millorar i anar perfeccionant determinats circuïts. Per explicar a el balanç del 
tancament de l’exercici 2015 i del què ha estat aquesta auditoria feta dels comptes que ha formulat el Comitè 
Executiu, passaré la paraula al lletrat Luis Galipienso, d’Auren consultors, que és la vessant jurídica 
d’aquesta firma.  

Sr. José Luis Galipienso, lletrat d’Auren consultors 

Buenos días a todos, en primer lugar, esta parte como continuación de lo que ha expuesto Joan Ramon 
Sagalés, él se ha encargado de toda la parte presupuestaria, que tiene como origen el cierre del ejercicio 
2015, que sería la liquidación del presupuesto, que sería un poco lo que voy a explicar. Quisiera agradecer 
al Secretario General y al Comité Ejecutivo la invitación para poder hacer esta pequeña exposición. Se me 
ha pedido que fuera breve pero esto choca realmente con la cantidad de documentación e información que 
tenéis. Porque si nos dedicamos a mirar cada uno de los documentos que se incluyen dentro de la 
documentación, sería extremadamente largo. Lo que voy a hacer es explicar los elementos que me han 
parecido más importantes porque el resto los tenéis, y entiendo que tienen suficiente claridad para que sean 
comprendidos. Me parece especialmente importante el tema de la auditoría, el que se sepa cuál es el 
resultado de la auditoría, pues puede tener sus consecuencias. En este caso, en el informe de auditoría a 31 
de diciembre de 2015, la opinión –que es lo que al fin y al cabo importa respecto al trabajo que se realiza de 
auditoria- los auditores manifiestan que “segons la nostra opinió, els comptes anuals adjunts expressen en 
tots els aspectes significatius la imatge fidel del patrimoni i de la situació financera de la Federació de 
Municipis de Catalunya a 31 de desembre de 2015, així com dels seus resultats corresponents de l’exercici 

http://www.fmc.cat/
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anual finalitzat en aquesta data, de conformitat amb el marc normatiu d’informació financera que resulta 
d’aplicació i en particular, als principis i criteris  comptables que hi estiguin continguts”. Es decir, esto es lo 
que se conoce en una auditoría como “sin salvedades”. Se ha revisado la documentación del balance, la 
documentación  de las cuentas anuales, la documentación de la memoria aportado por la entidad y el 
informe de gestión, y después de la revisión, en opinión del auditor, cumplen perfectamente su cometido, 
que es informar realmente a los asociados. Después de esto, para hacer la exposición un poco más 
comprensible, pasaría a un memorándum en el que se resumen lo que serían los puntos principales en 
cuanto a lo que respecta a las diferencias más importantes entre el presupuesto del 2015, cuando se aprobó 
en su momento, y el resultado real del 2015, que es de hecho que entendemos que es importante para ver si 
el comportamiento de la Federació durante el 2015 ha sido el que se esperaba cuando se realizó el 
presupuesto. Este documento, como tenéis a mano la documentación y para que sea más fácil su 
seguimiento, está en la página 69 del dossier, y lo voy a ir leyendo porque me parece que recoge bastante 
resumido lo que merece la pena destacar en cuanto a la cuenta de explotación de este ejercicio:  

“Memoràndum de la liquidació del pressupost i tancament comptable de l’exercici econòmic 2015. 

El tancament de l’exercici 2015 presenta poques diferències respecte a la situació prevista en els 
pressupostos aprovats per a l’esmentat exercici. Es tracta, per tant, d’un exercici equilibrat, en el que s’han 
complert els objectius econòmics i financers marcats a l’inici del mateix. Com a elements destacables de la 
comparació entre el pressupost i els resultats comptables definitius, cal assenyalar els següents: 

Els ingressos pressupostats totals estaven fixats en 2.398.521,83 euros, essent els ingressos finals de 
2.336.590,74 euros, el que representa un mínim desviament del 2,58%. 

Per partides, les variacions més importants han estat: 

 Una reducció en la subvenció rebuda de “FEDAP Generalitat de Catalunya” que ha passat de 
200.358,75 euros en l’exercici 2014 a 131.675 euros per a aquest exercici. 

 Un increment dels ingressos derivats de les “inscripcions a cursos i jornades” que estaven 
pressupostats en 81.000 euros, i que han estat de 102.931,60 euros. 

 La resta de partides d’ingressos té molt poca variació. 

Les despeses pressupostades totals estaven fixades en 2.457.411,21 euros, essent les despeses finals 
2.373.183,32 euros, el que representa una reducció de la despesa del 3,42%. 

Per partides, les variacions més importants han estat: 

 Reducció de la despesa de personal en 30.847,11 euros, que passa d’un pressupost de 927.250,34 
euros a una despesa comptabilitzada de 896.403,23 euros. 

 La regularització de quotes a la FEMP ha comportat el pagament de 72.502,78 euros, en concepte de 
quotes extraordinàries meritades a causa de la celebració del Ple d’aquesta entitat. 

 La resta de despeses disminueixen totes en major o menor mesura, essent especialment rellevant la 
reducció de la despesa en els cursos FEDAP, en els desplaçaments i despeses de representació, en la 
contractació de serveis externs i en la dotació d'amortitzacions per a l’immobilitzat. 

El resultat comptable previst en el pressupost era d’un dèficit de 58.889,38 euros que ha quedat reduït fins 
als 36.592,58 euros en el resultat comptable final. 

A nivell financer, i en la mesura en què les dotacions per a l’amortització ha estat menor a la prevista i no 
s’han dut a terme noves inversions, l’exercici presenta un superàvit final de 5.631,94 euros, una mica inferior 
al què es va pressupostar a l’inici de l’exercici, que era de 17.930,04 euros. 

En resum, un exercici marcat pel control en l’execució de la despesa i del pressupost, sense desviaments 
especialment significatius.” 

Esto es el resumen del ejercicio 2015. Esto en cuanto a la cuenta de resultados. A nivel financiero, este año 
también se ha incluido un documento en el que se analiza un poco más, no la parte económica, sino la parte 
financiera de la Federació. Este documento es el informe de evolución económica y financiera del año 2015, 
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en el cual se analizan diferentes puntos –sobre todo para ver la evolución del 2013, 2014 y 2015-, y se 
revisan los análisis de activos y pasivos, las inversiones realizadas y el endeudamiento que tiene la entidad, 
los períodos de cobro y de pago, y se analizan algunos ratios de financiación, solvencia, liquidez etc. Es un 
informe que está redactado de una manera muy visual, es muy fácil de leer y os recomiendo una lectura más 
o menos atenta. La conclusión de este informe, al final es que el fondo de maniobra de la Federació es 
absolutamente positivo, fruto de la situación de tesorería que antes indicaba el President, mantiene una 
buena liquidez y un control de resultado que se ha establecido en este ejercicio y que se presupuesta para el 
ejercicio siguiente, con lo cual tenemos una situación sólida y saneada. Ha sido un poco más de tres 
minutos, pero esto es lo que quería explicar. Gracias. 

Xavier Amor, President de l’FMC 

Moltes gràcies, i és veritat que en tres minuts és impossible resumir-ho. Ho ha fet en algun minut més però 
molt resumit també veient tota la documentació que teniu a l’abast. Tota la documentació que té la Federació 
en relació als números, i sistema econòmic i tot, ho teniu vosaltres en aquests documents lliurats.  

Si no hi ha cap altra intervenció, passem a la votació. 

Resultat de la votació: Per majoria de vots a favor, amb una abstenció i un vot en blanc, queden també 
aprovats aquests Comptes de 2015.   

5. Memòria d’activitats i de gestió de l’entitat corresponent a l’any 2015. Aprovació si escau 

“L’article 25 del Estatuts atribueix l’Assemblea general l’aprovació de la Memòria de Gestió de l’entitat. Per 
tal de donar compliment aquesta previsió, la Federació de Municipis de Catalunya (FMC) i la Fundació 
Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals van formalitzar un conveni en data 27 de març de 2015 per 
a la realització de la memòria anual de l’entitat que contemplés de forma integrada i sistemàtica la gestió 
duta a terme  durant l’exercici 2015.  

En execució de les previsions d’aquest conveni, s’ha elaborat la Memòria de la Federació de Municipis de 
Catalunya corresponent a l’exercici 2015 que contempla la informació sobre la seva activitat institucional en 
el conjunt d’àmbits i àrees en els quals l’FMC ha desplegat la seva acció així com les prioritats definides i les 
326 activitats a elles vinculades. El document, així, respon a un reflex fidel de la informació provinent dels 
acords i resolucions adoptades pels òrgans de l’entitat així com dels serveis tècnics i jurídics que ha estat 
degudament sistematitzada.   

És destacable, en aquest sentit,  els òrgans representatius de l’entitat, amb motiu de la celebració de les 
eleccions municipals del passat mes de maig de 2015. Aquesta renovació ha comportat un canvi en 
l’estructura organitzativa interna dins el procés de la nova governança de l’entitat, amb la definició de 9 grans 
àmbits que pretenen reforçar el ventall de línies i àrees d’activitat de l’FMC per tal de millorar els processos 
d’elaboració i projecció de línies prioritàries d’acció en defensa de l’autonomia local i de l’agenda dels 
governs locals. Tot això sobre la base del context actual en el que els governs locals de Catalunya 
despleguen la seva activitat i en un marc en el que l’acció local està fortament condicionada per les normes 
d’estabilitat pressupostària, el desplegament de l’LRSAL i la crisi econòmica. 

La Memòria recull, doncs, als efectes d’aquesta renovació de representants dels òrgans de l’entitat, la 
definició encara emergent d’una nova organització que pretén adaptar-se a les necessitats futures i, alhora, 
les àrees d’activitat en les quals l’FMC ha mantingut una acció preferent tant en la defensa dels interessos 
locals en el conjunt de la xarxa institucional com en l’activitat d’assistència tècnica i jurídica als ens locals i 
en la vessant de la seva activitat formativa. Tot això, impulsant a més a més, línies de reivindicació ajustades 
als interessos locals que afecten el finançament local, un nou marc jurídic per als governs locals de 
Catalunya, o l’exercici de competències en els diversos sectors de l’activitat que avui són essencials per a 
les nostres comunitats locals. 

D’acord amb això, a proposta del Comitè Executiu de l’entitat, es proposa a l’Assemblea General l’aprovació 
del següent ACORD: 
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Únic.- APROVAR la Memòria d’activitats i gestió de l’entitat corresponent a l’exercici 2015, de conformitat 
amb l’Annex I que consta de 112 folis rubricats i segellats pel Secretari General i que s’integra en aquest 
acord a tots els efectes legals. “ 

Xavier Amor, President de l’FMC 

La memòria d’activitats de l’entitat, la gestió del dia a dia, la presentaré amb un suport de Power Point que 
estic casi segur que no podreu veure els del final de la sala, però aniré explicant una mica les dades i faré 
també algun comentari.  

Primer de tot, el que volia destacar és que crec que podem dir ja que hem superat una etapa de dificultat, 
una etapa que vam tenir que superar i remuntar i, per tant, dir-vos que ara mateix estem en una situació 
d’estabilitat en tots els sentits. I estem en condicions d’encetar una nova etapa marcada per la governança 
que ens vam dotar tots en l’anterior Assemblea i fruit també del diàleg, del debat i de l’acord que vam fer 
amb totes les forces polítiques que com veieu en l’àmbit de les vicepresidències estem tots representats i 
intentem també a l’hora d’interactuar amb altres administracions també fer-ho d’aquesta manera. Crec que 
avui podem dir obertament que la Federació és una entitat forta, representativa plural que defensa la 
promoció de l’autonomia local. A mi sempre m’escoltareu dir que som una entitat molt necessària i crec que 
cada vegada més amb el que va passant. Ara mateix tenim 621 municipis associats que representa el 92 per 
cent de la població de Catalunya, i estem per defensar el marc competencial dels municipis. Hem estat fent 
molta feina amb el tema de l’LRSAL des de Catalunya però també amb la capacitat que en dóna el poder 
treballar des de la FEMP, és a dir, que també allà estem donant la veu de Catalunya en molts temes que 
després comentaré i detallaré una mica més. Estem també per promoure els canvis que els ciutadans 
demanen en els temes de proximitat i transparència. Ho he dit abans, hem dotat l’entitat de la màxima 
transparència amb el Portal de la web de la Federació i aquest document de Compliance que és un 
document que intenta evitar alguna mala praxi que es pugui portar a terme. Per tant, aquest document ens 
blinda, sobretot a qualsevol problema que poguéssim tenir. També estem per assegurar un posicionament 
eficaç en defensa de l’autonomia local, característica que ens identifica. Som i estem per col·laborar amb les 
altres administracions; tenim un compromís de col·laboració en positiu amb el Govern de Catalunya però 
també, quan hem de reivindicar ho fem de manera seriosa i eficaç, amb molt de treball darrera, amb uns 
informes que les diferents comissions treballen, i, no es pot estar d’acord en tot i, quan hi ha alguna 
discrepància, també intentem aportar alguna solució i també intentem aportar algun posicionament. Actuem 
en xarxa, crec que és molt important en els temps que corren, i haureu vist que ha anat a més l’intercanvi de 
documentació, de comunicació, de tota la feina que fem des de l’entitat. Hem incrementat la nostra presència 
a les xarxes institucionals, crec que és convenient treballar colze a colze amb altres entitats; de fet, en 
aquests mesos hem signat 12 convenis amb entitats i institucions i estem treballant de manera molt i molt 
intensa amb les altres entitats municipalistes, tant amb l’ACM a Catalunya, com amb la FEMP, on estem 
aportant també documentació pel que fa a alguna problemàtica que hi ha i que ara us explicaré. Pel que fa al 
treball conjunt amb la FEMP hem estat molt actius amb la nova llei de finançament local, no només l’FMC 
sinó també amb la suma de l’ACM, i hem demostrat la força que té Catalunya a l’hora de defensar els 
nostres interessos. Demanant la derogació de l’LRSAL també vam ser clarament punta de llança, hem remat 
amb més força que qualsevol altre territori de l’Estat presentant mocions, presentant també els recursos al 
Tribunal Constitucional (essent el territori que més recursos va presentar). Estem treballant en la proposta 
d’una nova reforma local, en aquest cas amb les esperances que hi havia posades en les conteses 
electorals de que poguessin haver canvis de les polítiques doncs enteníem que hi havia un atac directe als 
nostres interessos com a administració local i aquí sí, dir-vos que treballarem en aquest sentit perquè hi hagi 
noves reformes a nivell local. Hem fet informes que han estat agafats de referència per la FEMP i que es 
tradueixen al castellà i que serveixen de referència per tot l’Estat pel que fa al tema de la nova regla de 
despesa per a noves inversions, que com sabeu estem en aquesta lluita que puguem intentar utilitzar els 
superàvits dels ajuntaments per fer les inversions que la ciutadania ens està demanant i que la norma i la llei 
no ens deixa i, també la nova distribució de la PIE que en aquest cas amb l’ACM i el CSITAL vam fer un 
informe que també està sent referent. El rol que hem de jugar i que hem intentat sempre manifestar és el de 
preservar els drets dels ciutadans, el de treballar per l’ocupació. Ara mateix estem molt implicats en els 
temes d’habitatge que com sabeu, amb l’encàrrec del President Puigdemont de l’elaboració d’aquesta llei, la 
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Federació ha tingut un paper molt rellevant en les esmenes; temes d’igualtat, la convivència i el dret a la 
ciutat. Estem en una organització austera; gasta el que necessita gastar i si podem estalviar ho estem fent. 
Trobareu a la documentació comparatives de capítols i de despeses en els últims anys, però això no treu 
que, tot i que som una organització austera està molt professionalitzada, és eficaç i estem demostrant ser 
molt transparents. En la darrera Assemblea vam canviar la proposta d’estructura bàsica de treball de la 
nostra entitat. Ho vam fer en 9 àmbits de treball que és el que regirà, si l’executiva no diu el contrari, el 
mandat 2015-2019. En aquests 9 àmbits s’han inscrit 1.237 persones (1.068 són electes i 168 són tècnics) i 
són aquests: el primer és el de Bon Govern i Innovació Democràtica, amb 144 inscrits; el segon àmbit és 
Drets Socials amb 224 inscrits; Serveis Econòmics amb 111 inscrits; Territori, Sostenibilitat i Serveis Urbans 
amb 170 inscrits; Desenvolupament Econòmic i Ocupació amb 183 inscrits; Prevenció i Seguretat Pública i 
Protecció Civil amb 87 inscrits; Cultura, Joventut i Esports, amb 157 inscrits; Organització Territorial amb 76 
inscrits; i Cooperació i Solidaritat amb 85 inscrits. L’organització interna de cadascun d’aquests àmbits en 
subcomissions ja depèn de cada àmbit i de cada President/a i vicepresident/a de l’àmbit. Es van organitzar 
els Àmbits amb una presidència i dues vicepresidències per intentar garantir la pluralitat de l’entitat i, en 
aquest cas ens vam inventar una fórmula que era no coincidís el color polític del president amb cap dels 
vicepresidents, per tal de tenir també garantida aquesta pluralitat. De fet, ara cada norma, cada nou 
document, cada nou informe, una vegada constituïts els nou àmbits, estan sortint ja totes les propostes del 
debat en el sí de cadascun d’aquests àmbits. Per tant, es tracta d’una nova organització per garantir l’acció 
de la Federació de Municipis; també participem en 300 òrgans de participació amb altres institucions, en 
aquest cas moltes i molt colze a colze amb la Generalitat, però tenim 300 representacions en diferents 
òrgans i això imagineu-vos el que representa d’organització, de nomenar representants i de quadrar 
agendes que al final és el que més costa. L’assistència tècnica que fem directa de la Federació també és un 
punt important de la nostra activitat, en aquest període hem elaborat 27 informes i 69 consultes en l’àmbit del 
govern local, la funció pública, el benestar i l’acció social, l’ocupació, la salut, el comerç i el turisme, la 
contractació pública, etc. Queda malament que ho diguem nosaltres mateixos, però també ho avala la 
participació en les diferents jornades, la formació que estem oferint pensem que és d’alta qualitat per als 
tècnics i les organitzacions, tot destacant el Seminari de Dret Local i el Seminari Tècnic Local. Però en els 
diferents cursos, que són 27 cursos i 33 edicions d’aquests seminaris, hem tingut 2641 inscrits i això 
representa 552 hores lectives. Últimament, en les jornades que estem organitzant estem apuntant molt bé a 
les necessitats que estan tenint els ajuntaments i si veieu les últimes publicacions de la revista veureu que 
de vegades hem tingut dificultat per trobar els espais per poder donar aquesta formació, amb jornades amb 
més de 800 participants, que crec que avala l’interès dels temes que estem tractant. Una de les línies 
estratègiques però no l’única, perquè m’he oblidat de comentar-ho abans, que en les últimes executives ha 
sorgit també la necessitat –una vegada hem superat i estabilitzat el vaixell- de fer una reflexió estratègica de 
l’entitat, cap a on hem d’anar. Com sabeu, també tenim alguns compromisos per assemblea adquirits pel 
que fa a la reflexió de si hem d’anar cap a una fusió de les entitats municipalistes o no, i en aquest cas, en 
l’àmbit de vicepresidents, sí que ens hem plantejat que, com a mínim, fem primer nosaltres una revisió de la 
nostra entitat i estratègicament quins són els objectius que volem tirar endavant. Un dels quals crec que ha 
de ser el resultat que buscàvem, que és que tots els ajuntaments tinguessin el màxim d’informació, la millora 
de la comunicació, que en aquest cas hem anat pujant, doncs la Newsletter que fem setmanal arriba ja a 
3800 destinataris; la revista de la Federació ha augmentat també la seva distribució i ara arriba ja a 2300 
destinataris i el Twitter, que era una cosa en la que no estàvem molt posats, ja estem en els 4367 seguidors. 
Hem posat en marxa –i convido a tothom que la pugui baixar- l’App de la Federació que és un nou canal que 
posem a la mà de totes les entitats i aquí tindreu la Federació en el mòbil i també tots els ajuntaments amb 
tots els noms dels alcaldes i les alcaldesses i els mails que rebeu de l’FMC porten com baixar-vos l’aplicació. 
Pel que fa a publicacions, vam editar l’Ajuntament fàcil i + transparent, que fem a cada inici de legislatura i, 
al 2016, aquesta nova edició del Codi de Règim Local, del que hem fet una tirada de més de 4000 i del que 
s’està fent la distribució i que també vam baixar el seu cost, vam subvencionar part del cost de l’edició i 
considerem que també estem donant un bon servei als nostres ajuntaments. Esteu rebent també –i 
segurament bombardejats- aquestes notícies en un format molt senzill de titular i foto perquè qui vulgui més 
informació pugui entrar en la notícia i descarregar-la i això han estat 360 impactes comunicatius en el 
període 2015-2016 que portem. Tot això a tall molt ràpid d’aquesta Memòria. La Memòria la teniu en la 
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documentació elaborada i fet el treball de posar ordre per part de la Fundació Pi i Sunyer, que ens ha fet 
aquesta feina amb informació molt més detallada (número de reunions, número d’actes institucionals, on 
participem, etc.). He considerat que havia de fer un breu resum per presentar-vos aquesta Memòria.  

Si no hi ha cap altra intervenció, passem a la votació. 

Resultat de la votació: Per majoria de vots i mb un vot en blanc queda aprovada aquesta Memòria 
d’activitats.  

6. Torn obert de paraules 

Ara, en el torn obert de paraules, algú vol plantejar alguna qüestió ? Veig que no.  

Simplement em queda desitjar bones vacances a tothom i recordar-vos que baixeu l’App que al sortir 
traspasseu la plaça i a l’Hotel Colon ens espera un petit refrigeri per menjar una mica. Moltes gràcies. 

 

I no havent més assumptes sobre els quals tractar, el President aixeca la sessió, essent les catorze hores i 
quinze minuts, estenent-se d’ella la present acta. 

 

 

 

 

 

 

Xavier Amor i Martín   Lluïsa Moret i Sabidó 

President   Secretària 


